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Vážený čtenáři, vzhledem k rozsáhlosti zápisu z jednání zastupitelstva města otisku-
jeme na tomto místě pouze výpis jednotlivých usnesení zastupitelstva. Celý zápis je 
zveřejněn na internetových stránkách města www.svihov.cz. Z důvodu dodržení záko-
na o ochraně osobních dat jsou jména občanů, o kterých zastupitelstvo jednalo, při zve-
řejnění začerněna. Úplný zápis bez provedených úprav je k nahlédnutí na Městském 
úřadě Švihov.

Zasedání č. 36 ze dne 15. 6. 2022
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje předložený program zasedání.
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdrželi se 0. 
Usnesení č. 391/Z36/22 bylo schváleno.

Návrh na usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje závěrečný účet města za rok 
2021 včetně zprávy Krajského úřadu Plzeňského kraje o výsledku přezkoumání 
hospodaření města za rok 2021, a to vyjádřením souhlasu s celoročním hospo-
dařením města bez výhrad.
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdrželi se 0. 
Usnesení č. 392/Z36/22 bylo schváleno. 

Návrh na usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje v souladu s ustanovením  
§ 84, odst. 2, písm. b) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, v platném znění a vyhlášky  
č. 220/2013 Sb., o požadavcích na schvalování účetních závěrek některých vybra-
ných účetních jednotek, v platném znění, účetní závěrku města Švihova včetně 
výsledku hospodaření města za rok 2021 sestavenou k 31. 12. 2021.
Výsledek hlasování: pro 7, proti 0, zdrželi se 0. 
Usnesení č. 393/Z36/22 bylo schváleno. 

Návrh na usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje účetní závěrku Základní školy 
a Mateřské školy Švihov, okres Klatovy, příspěvkové organizace, včetně výsled-
ku hospodaření za účetní období 2021 sestavenou k 31. 12. 2021. 
Výsledek hlasování: pro 5 proti 0, zdrželi se 0. 
Usnesení č. 394/Z36/22 bylo schváleno. 

Návrh na usnesení: Zastupitelstvo města souhlasí s uzavřením smlouvy o zří-
zení věcného břemene – služebnosti na pozemcích v obci Švihov, č. IE – 12 – 
0008073/14, na pozemcích parc. č. parc. č. st. 270 a parc. č. st. 1665 v k. ú. Švihov 
u Klatov společností  ČEZ Distribuce a. s., IČ 24729035, se sídlem Teplická 874/8 
405 02 Děčín za jednorázovou náhradu 24 100 Kč.
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdržel se 0. 
Usnesení č. 395/Z36/22 bylo schváleno.

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města souhlasí s přidělením dotace Městu Klato-
vy, IČ 00255661, se sídlem náměstí Míru 62, 339 01 Klatovy na spolufinancování 
protidrogové prevence ve výši 5.446 Kč.

Usnesení  zastupitelstva  města
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Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdrželi se 0. 
Usnesení č. 396/Z36/22 bylo schváleno. 

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města souhlasí s  dotací z Programu podpory akcí 
spolků na rok 2022 pro SDH Stropčice 2000,- Kč (Dětský den ve Stropčicích), 
Spolek rodičů a přátel školy Švihov 2 000, - Kč (Švihovské hudební léto) a SDH 
Lhovice 6 000 Kč (Zájezd na Šumavu, Dětský pohádkový den a Motovýlet SDH 
Lhovice).
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdržel se 0. 
Usnesení č. 397/Z36/22 bylo schváleno.

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města souhlasí s uzavřením smlouvy o smlouvě 
budoucí na zřízení věcného břemene na uložení kanalizace do pozemku parc. 
č. st.  53 v k. ú. Stropčice s panem Matúšem Čopanem, nar. 2. 10. 1996, bytem 
Stropčice 26, 340 12 Švihov.
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdrželi se 0. 
Usnesení č. 398/Z36/22 bylo schváleno. 

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města stanovuje v souladu s ustanovením § 67 
zák. 128/2000 Sb., o obcích 9 členů zastupitelstva města Švihova pro volební 
období 2022 – 2026.
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdrželi se 0. 
Usnesení č. 399/Z36/22 bylo schváleno. 

Povodeň ve Švihově v r. 2002
Letos v létě uplyne 20 let od ničivé povodně, která zařadila Švihov k nejpostiženějším 

obcím Plzeňského kraje. Dne 13. 8. 2002 měla řeka Úhlava v našem městě šířku 500 m  
a hloubku 5 m místo normální šířky 12 m a běžné hloubky 0,7 m.

Průběh povodně
První vlna srážek ve dnech 6. – 7. srpna 2002 zasáhla hlavně jižní Čechy, méně již 

západní Čechy. Nejvyšší srážkové úhrny za tyto dva dny byly naměřeny v jižní části 
Šumavy a Novohradských hor 130 – 200 mm, místy ale až 274 mm. Druhá vlna srážek 
byla v této části území 11. – 12. srpna. Největší intenzita srážek byla zaznamenána 
zejména v oblasti Šumavy, postupně pak i v dalších místech. V úterý 13. 8. začala sráž-
ková činnost nad naším územím zvolna od jihozápadu slábnout a postupně ustala.  
V druhé vlně srážkové úhrny činily 130 – 190 mm. Při druhé vlně nastal velmi rychlý 
nový vzestup hladin, protože povodí bylo stále nasyceno z předchozího období a ko-
ryta toků byla stále ještě plná. 

Ve Švihově se měření stavu vody sleduje na pilíři mostu přes řeku, kde je oficiální vo-
dočet zřízený Povodím Vltavy s.p.. Plocha povodí Úhlavy nad tímto měřením je 637,41 
km2. Nejbližší vodočet se nachází v Tajanově, kde plochu povodí nad tímto měřením 
tvoří 338,78 km2. Mezi Tajanovem a Švihovem je přítoky přiváděna voda do Úhlavy  
z plochy 298,63 km2. Pro porovnání přehrada v Nýrsku sbírá vodu z plochy 81,12 km2, 
tj. z pouhých 12,7 % polochy povodí od Švihova k pramenům Úhlavy. 
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V Tajanově při povodni byla naměřena kulminace dne 13. 8. mezi 6. a 7. hodinou, 
kdy byl průtok 129 m3/s. Pro stoletou vodu je stanoven průtok 119 m3/s. Ve Švihově je 
průměrný roční průtok 4,94 m3/s, přičemž pro padesátiletou vodu je stanoven průtok 
157 m3/s, pro stoletou vodu průtok 188 m3/s. Při kulminaci povodňové vlny zde podle 
odhadu Povodí Vltavy s.p. protékalo 300 m3/s, tedy více jak dvakrát tolik než v Taja-
nově, dest kilometrů nad Švihovem. Toto navýšení průtoku způsobily největší přítoky 
nad Švihovem, které měly extrémní průtok – dle odhadu měla Poleňka v Dolanech 
průtok kolem 50 m3/s, obdobně extrémní průtok měl i Točnický potok a Drnový potok. 

Ve Švihově se výška hladiny vody v Úhlavě ve dnech 8.–11. 8. pohybovala mezi 270 
– 290 cm. Dne 12. 8. byl stav v 5.00 hod 245 cm, pak začal rychlý vzestup. V 8,00 hod. 
- 250 cm, v 10.00 hod. - 282 cm, ve 12.00 hod. - 295 cm, ve 12,30 hod. - 300 cm, ve 14,00 
hod. - 300 cm, v 17.00 hod - 320 cm, ve 21.00 hod. - 375 cm. V noci pokračoval rychlý 
vzestup hladiny, ukazatel měření na pilíři mostu je do výšky hladiny 4 m, ten byl za-
plaven, do stropu mostu zbývá ještě cca 0,5m, voda most zcela zaplnila a zarážela se  
o něj. Odhad maximální výše hladiny se blíží k 5 m. Dne 13. 8. voda přes den postupně 
klesala, večer v 19,15 hod. byla na 360 cm, 14. 8. v 6.00 hod. na 320 cm a pak se dva dny 
udržovala na 3 m.

Stav vody ve Švihově částečně ovlivňuje objem vypouštěné vody z přehrady Nýrsko. 
Průměrný roční průtok na přehradě je 1,45 m3/s. Pro padesátiletou vodu je stanoven 
průtok 54,8 m3/s, pro stoletou vodu 66,6 m3/s. Přítok do přehrady byl ráno 12. 8. již 
kolem 30 m3/s, proto se rychle naplnila a v 19.00 hod. došlo k přepadu vody do zvonu. 
Tím odtok vody z přehrady přestal být regulovatelný. Ve 21.00 hod. již hladina vody  
v přehradě dosahovala výšky 30 cm nad zvon. Přítok do přehrady se zvyšoval až na  
63 m3/s. Maximální odtok z přehrady byl 13. 8. mezi 3.00 - 5.00 hod. kolem 50 m3/s. Pak 
nastal pokles, v 8.00 hod. odtékalo 45,7 m3/s, a večer ve 21.15 hod. 25 m3/s. Dne 14. 8. 
se po celý den odtok pohyboval kolem 20 m3/s. 
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Likvidace povodňových škod
V oblasti zátopy řekou Úhlavou a Točnickým potokem se ve Švihově, Jíně a Kokšíně 

ocitlo celkem 128 domů. V 68 rodinných domech se dostala voda do obytných míst-
ností, některé zaplavila až do výšky 170 cm. Tři desítky domů měly vážně poškozenou 
statiku, po prohlídce odborníkem musely být podepřeny stropy a stěny těchto domů. 
Byly ohroženy zejména staré domy, které měly zdi postavené z nepálených cihel. Čtr-
náct domů muselo být na základě doporučení statika odstraněno. Jednalo se o tato čísla 
popisná: nám. E. Beneše  č.p. 13, 34, 35, 36, Nádražní ulice č.p. 26, 157, 172, 223-část, 
Havlíčkova ulice č.p. 217, Vrchlického ulice č.p. 150, 158, 210, 234, Žižkova č.p. 4. Při po-
vodni byla zaplavena městská studně a na několik dní muselo být zajištěno zásobování 
pitnou vodou z cisteren. Z provozu byl vyřazen transformátor na tržišti.

Ihned po opadnutí vody 14. 8. 2002 se začalo pracovat na likvidaci následků po-
vodně. V prvních hodinách se z domů vynášelo promáčené a zničené vybavení do-
mácností, likvidovaly se zkažené potraviny z ledniček a mrazáků. Na zkažené maso 
byl přistaven kontejner ASAVETU Biřkov, do kterého byla ukládána i uhynulá domácí 
zvířata. Postiženým občanům přišli na pomoc další švihovští občané, začali se sjíždět 
dobrovolníci takřka z celé republiky. Byli to nejen hasiči, ale i „civilní“ občané. Zá-
roveň byla zajišťována těžká technika na likvidaci odpadu, a to z různých firem, od 
soukromníků, od zemědělských družstev. Nejvíce se na likvidaci následků povodně 
podíleli vojáci. Již 14. 8. ráno přijelo první nákladní auto s posádkou, postupně byla 
poskytnuta těžká technika – nakladač, UDS, nákladní auta. Počet vojáků z VÚ Klatovy 
a VÚ Janovice se blížil číslu 100. Těžkou techniku a naftové agregáty na vysoušení zajiš-
ťoval speciální útvar z Rakovníka. Vojáci v prvních dnech pomáhali vynášet a nakládat 
zničené vybavení domácností, pak se zapojili do stavebních prací – otloukání omítky, 
vybourávání podlah. Těžkou technikou nakládali a odváželi odpad, následně se zapo-
jili i do demoličních prací. 
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V době největšího náporu pracovalo ve Švihově 10 nákladních automobilů a 3 velké 
nakladače. Odpad, především zničené vybavení cca 65 bytů, byl odvážen na sklád-
ku ve Štěpánovicích a na skládku na Vysoké. Celkem bylo vyvezeno nepředstavitel-
né množství 1006 tun odpadu, což je trojnásobek roční produkce domovního odpadu  
v našem městě. Ve Švihově byl rozhodnutím přednostky okresního úřadu vyhlášen 
stav nebezpečí a nejhůře postižená část okolo nám. E. Beneše byla na dva měsíce uza-
vřena a střežena Policií ČR. Hejtman Plzeňského kraje rozhodl o prodloužení pomoci 
armády do 16.10. 

Na veřejnou schůzi v říjnu 2002 byli pozváni zástupci VÚ, jejichž vojáci pomáhali 
občanům ve Švihově. Za tuto pomoc jim bylo jménem občanů oficiálně poděkováno, 
byly jim předány „Povodňové listy“ Města Švihova. Poděkováno bylo rovněž hasičům, 
zejména JSDH Švihov.

Humanitární pomoc
Do Švihova začala okamžitě docházet věcná humanitární pomoc – desinfekční  

a úklidové prostředky, pitná voda, rukavice, nářadí, potraviny a mnoho dalších věcí.  
V humanitárním skladu se začalo hromadit značné množství věcí. Proto z řad pracov-
níků města a dalších švihovských dobrovolníků byla vytvořena skupina, která měla na 
starosti zjišťovat potřeby v jednotlivých domácnostech a rozvážet tuto pomoc.

Humanitární pomoci se Švihovu dostalo i od partnerských obcí ze zahraničí: Trait-
sching (Bavorsko), Boltigen (Švýcarsko), Aldeno (Itálie). Na sbírkovém kontu pro po-
stižený Švihov se rychle shromažďovaly peníze od různých dárců, takže 20. 9. 2002 
bylo 67 nejpostiženějším rodinám rozděleno 5.047 000 Kč. Na účtu sbírky se sešlo 
celkem 12 833 000 Kč. Povodní postižené město navštívili i vysocí představitelé kraje  
a státu: v pátek 16. 8. 2002 hejtman Plzeňského kraje Petr Zimmermann, v pondělí 2. 9. 
2002 prezident republiky Václav Havel s chotí a v sobotu 28. 9. 2002 ministr místního 
rozvoje Pavel Němec. Velkou pozornost situaci ve Švihově věnovaly sdělovací pro-
středky: tisk, rozhlas i televize. 
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Odstraňování škod
Celková výše škod na majetku občanů, podnikatelů a města se odhaduje ve výši 

okolo 50 mil. Kč. Do konce listopadu byly provedeny demolice čtrnácti domů. Větši-
nu demolic financovalo město částkou 3 746 000 Kč, která byla pokryta státní dotací. 
Radnice a veřejný rozhlas byly opraveny nákladem 1 300 000 Kč, z Programu obnovy 
venkova ČR byla přidělena dotace 60%. Dále bylo nutné opravit poškozenou kanaliza-
ci (2.000.000 Kč) a místní komunikace (1.700.000 Kč). Na tyto opravy se podařilo získat 
dotaci ve výši 80%. Pro občany získalo město od státu do fondu oprav domů poškoze-
ných povodní dotaci ve výši 6 876 000 Kč.

Protipovodňová opatření
Již v měsíci říjnu 2002 byly zahájeny konkrétní kroky na zjištění příčin vzniku vel-

kých škod ve Švihově a k zpracování návrhu protipovodňových opatření. Byla oslo-
vena firma Hydroprojekt CZ a.s. Praha, aby vypracovala protipovodňovou studii pro 
Švihov, Dolany a Červené Poříčí. Při zadávání zakázky byli přítomni i zástupci všech 
dotčených institucí a firem – především Ředitelství silnic a dálnic Praha, Krajský úřad 
Plzeňského kraje, Povodí Vltavy. Studie byla zpracována začátkem roku 2003 a pro 
Švihov byla navržena následující protipovodňová opatření:
-  zvednutí stávající hráze od silnice Švihov – Dolany až ke stávajícímu objektu na ná-

honu MVE
- zvýšení konstrukce stavidla na náhonu MVE na úroveň koruny hrázky
- výstavba ochranné hrázky na pravém břehu náhonu MVE a za hradem
- výstavba hráze od hradu k tělesu krajské komunikace
- výstavba objektu (stavidla) na odtoku z MVE u tělesa krajské komunikace
- výstavba inundačního mostu v tělese krajské komunikace  
- výstavba hráze mezi tělesem krajské komunikace a mezi tělesem státní komunikace I/27
- výstavba inundačního otvoru v tělese státní komunikace I/27
-  úpravy na stávajících propustcích, v případě povodně je nutno tyto propustky uzavřít 

vodu čerpat
Do roku 2008 se ve Švihově podařilo všechna výše uvedená protipovodňová opatření 
realizovat.

Hospodaření města 
Rozpočet města se v posledních letech pohybuje na straně příjmů ve výši od 40 do 50 

mil Kč. Podstatnou část příjmů tvoří podíl města na daňových výnosech, které vybírá 
stát od firem i fyzických osob. 

Jak ukazuje poslední sloupec následujícího grafu, za posledních šest let vzrostly da-
ňové výnosy města z 23 mil. na 33 mil. Kč se znatelným poklesem v r. 2020 způsobe-
ným opatřeními proti pandemii COVID-19. Přibližně polovinu daňových výnosů tvoří 
daň z přidané hodnoty (DPH) – v roce 2021 to bylo 16,3 mil Kč. V tom samém roce byla 
daň z příjmu právnických osob 7,4 mil Kč a daň z příjmů fyzických osob (zaměstnan-
ců) 5,1 mil Kč. V porovnání s předchozími daněmi je daň z nemovitosti ve výši 1,5 mil 
Kč nepříliš významnou. Na druhé straně je tato daň jedinou, kterou může svým roz-
hodnutím zastupitelstvo města ovlivnit, protože v souladu se zákonem může navýšit 
některé koeficienty pro její výpočet.  
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Výdaje rozpočtu lze každý rok rozdělit na běžné výdaje a na investice. Po uhrazení 
běžných výdajů na opravy a provoz města, školy, vodovodu, ČOV apod. zbývá přibliž-
ně jedna třetina prostředků na investice nebo převod do finančních rezerv. Jak dokládá 
následující graf, v posledních třech letech narůstaly každoročně finanční rezervy města 
o cca 10 mil. při ročních investicích okolo 10 mil. Kč. Na konci roku 2021 byly celkové 
finanční rezervy města ve výši 51,8 mil. Kč.

Finanční rezervy budou využity v následujících letech na dalšího rozvoj města  
a v neposlední řadě i na investice do úsporných energetických opatření. Například  
v letošním roce budou osazena úsporná LED svítidla za cca 2 mil. Kč. V hasičské zbroj-
nici bude za cca 0,5 mil Kč letos osazeno tepelné čerpadlo, které nahradí dosluhující 
plynový kotel. V přípravě jsou projekty na osazení fotovoltaických elektráren na budo-
vy školky a ČOV.

0,00 

5 000 000,00 

10 000 000,00 

15 000 000,00 

20 000 000,00 

25 000 000,00 

30 000 000,00 

35 000 000,00 

DPH Daň z příjmu 
FO, závislá č. 

Daň z příjmu 
FO, samost.č. 

Daň z příjmu 
FO, zvl. Sazba 

Daň z příjmu PO Daň z 
nemovitosti 

Celkem 

Skutečnost 2016 

Skutečnost 2017 

Skutečnost 2018 

Skutečnost 2019 

Skutečnost 2020 

skutečnost 2021 

 -   Kč  

 10 000 000,00 Kč  

 20 000 000,00 Kč  

 30 000 000,00 Kč  

 40 000 000,00 Kč  

 50 000 000,00 Kč  

 60 000 000,00 Kč  

      

investice 

rezervy 

2016 2017 2018 2019 2020 2021



-  9  -

Finanční rezervy města umožní mimo jiné v budoucnu zainventovat výstavbu inže-
nýrských sítí v lokalitě vodárna, kde vznikne 11 stavebních parcel nebo rekonstruovat 
objekt staré školy (kanceláří JZD) na zdravotní středisko a sedm bytů.

(vp)

Informace z MÚ
•  v letošním roce se provádí úhrada poplatku za služby spojené s pronájmem 

hrobového místa. Pro rok 2022/2023 je výše úhrady 400,- Kč za 1 hrob. 
 Splatnost poplatku je do 30. září 
•  upozorňujeme občany, kteří doposud nezaplatili poplatek za odpady a psa,  

že mohou zaplatit ještě během srpna poplatek bez navýšení o penále. 
 Poplatek je splatný vždy do 30. června.

SOKOLNÍK NA HRADĚ
Po loňském zkušebním provozu jsou letos o prázdninách na louce za hradem sokol-

nické ukázky již pravidelně v otevírací době hradu. Švihovského sokolníka Václava 
Šporera vám představujeme v následujícím rozhovoru.

Co je sokolnictví? 
Sokolnictví je jeden z nejstarších způsobů lovu, který vznikl před 5 000 lety v oblasti 

Asie. Ale v dnešní době už to není pouze o získávání potravy. Například my zde se so-
kolnictvím seznamujeme veřejnost. Sokolnictví se týká také ochrany letišť. Na každém 
větším letišti je dnes zaměstnán sokolník, který má na starost to, aby se na přistávacích 
plochách nenacházela zvěř jak pernatá, tak srstnatá. Souvisí to tedy především s bez-
pečností provozu. Opravdu už se to tedy netýká lovu, ale spíše se dá říct, že se jedná 
o udržování tradic. Sokolnictví je od roku 2010 chráněno organizací UNESCO jako ne-
hmotné kulturní dědictví.

Co je zapotřebí k tomu stát se sokolníkem?
K tomu, aby se člověk stal sokolníkem, musí dovršit věk osmnácti let a musí nejdřív 

složit mysliveckou zkoušku, což trvá asi rok. Po složení zkoušky se musí přihlásit do 
sokolnického střediska, těch je po republice tuším třináct. Zde je opět roční adeptura. 
Po roce vedení střediska rozhodne, jestli adepta připustí ke zkouškám nebo ne. Ovšem 
člověk se učí celý život, takže ani já bych nedokázal tvrdit, že když jsem složil sokol-
nickou zkoušku, je ze mě plnohodnotný sokolník. I tenkrát jsem měl absolutní mezery, 
co se týče sov. Dá se říct, že jsem měl štěstí na otázky. Ale samozřejmě dneska po těch 
deseti letech si myslím, že toho vím dost. Ale jak se říká, čím víc toho vím, tím víc toho 
nevím.

Jak jste se k sokolnictví dostal?
Můj otec má dřevorubeckou školu, kterou dělal v době, kdy bylo možné získávat 

dravce ještě z přírody vybíráním hnízd. Dneska už je to samozřejmě zakázané. Každý  
z učňů měl tehdy dravce. Především se jednalo o jestřáby. No a potom já vyrůstal  
v bytě, ale už ve čtyřech letech jsem od táty dostal první poštolku. A když mi bylo osm-
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náct, tak jsme koupili dům nebo spíš takový velký statek. A tak jsem si pořídil prvního 
jestřába, pak sokola a postupně se to kupilo a kupilo. No a dneska i s chovnými páry 
mám kolem padesáti dravců.

A kde jste měl tu poštolku, když jste bydleli v bytě?
Dá se říct, že to fungovalo formou volného letu, což je vlastně i způsob výcviku, který 

se využívá v sokolnictví. Poštolku jsme měli na balkoně. Když byla letu schopná, tak si 
sama vylítla. Vždycky si sedla na paneláky vzdálené třeba dvě stě metrů od nás. Zavo-
lali jsme ji, přiletěla a jednoho dne, když se sama naučila venku lovit, tak přestala lítat. 
To využívají chovatelé u sokolovitých dravců, protože to zvyšuje hodnotu toho dravce. 

Co vás na sokolnictví baví nejvíc?
No určitě ta práce se zvířaty a v podstatě taky ta svoboda, když se odejde ven a pustí 

se dravec, člověk si tím vyčistí hlavu. Ono třeba lidi obdivují orly, obdivují sokoly, ale 
pro mě, dá se říct, je asi nejlepší i ta obyčejná Káně Harrisova. Je to chvíle, kdy člověk 
jde do lesa, pustí toho ptáka na strom a prochází se po lese. Přitom jak jde lesem, tak 
dravec lítá ze stromu na strom a sleduje ho. Tomu se vlastně říká tzv. sledovačka.

Máte mezi svými dravci nějakého svého miláčka?
(úsměv) To se nedá takhle úplně říct. Když se zeptáte rodiče, který má deset dětí, 

jestli má svého oblíbence, tak možná tam bude, ale nepřizná to.

Jak jste se dostal a začal působit právě u nás na hradě ve Švihově?
V podstatě jsem dřív dělal a ještě občas dělám, že jsem se nechával objednávat na 

akce. Ale u toho je prostě problém, že člověk neví, kam přijede a jak to tam bude vypa-
dat, nebo co bude v okolí. Takhle jsem minulý rok přisel o výra. Přijel jsem na ukázku, 
bylo velké horko, skoro žádný stín a měl jsem stanoviště hned vedle skákacího hradu. 
Ten výr byl na začátku výcviku, takže ještě nebyl zvyklý na podněty, které nezná. No 
a v podstatě kombinací horka a stresu to jeho srdce nedalo. Tak jsem se tenkrát roz-
hodl, že si najdu místo, kde budu nastálo. Je to výhoda i v tom, že i ti dravci, když si 
zvyknou na jednom místě, jsou víc v klidu. Jsem jednoduše klidnější a líp se mi s těmi 
ptáky pracuje, protože když si zvyknou na to jedno místo, kde jsou v podstatě doma, 
tak lítají úplně jinak než v cizím prostředí. Například tady lítám hnědého luňáka úplně 
v pohodě, excelentně, krásně funguje. Ale když jsme si na jeden den odskočili na Den 
Národního parku Šumava, tak mi na nebi kroužil asi hodinu a půl a nemohl jsem ho 
dostat dolů.

Jejda a jak jste ho nakonec dostal dolů?
(smích) No nakonec přilítl.

Letos tady budete do konce srpna? 
Je to tak v plánu. 

Letové ukázky začínají v jedenáct a v jednu a co vstupné?
Vstupné pro dospělé je sto korun a pro děti, studenty a držitele ZTP je to za osmdesát 

korun. A také máme slevu na rodinné vstupné.

Vystoupení je na čtyřicet minut?
Zhruba tak. Jde o to, jak jsem zrovna rozmluvený, jak ptáci fungují, jak je musím 

přemlouvat nebo nemusím. Mluvím o sokolnictví, popisuji jednotlivé druhy, které  
i pomocí dravců představuji.
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A mohou se do těch 
ukázek zapojit  
i diváci?

Určitě! Lidé se můžou 
zapojit při příletu dravce 
na ruku nebo když se koná 
průlet dravců mezi dětmi, 
které udělají zlatou bránu 
a dravec mezi nimi proletí. 
Dokonce mu to postupně 
stěžujeme, takže musí pro-
letět třeba i pouze patnáct 
centimetrů úzkou mezeru.

 

NOČNÍ PROHLÍDKY 
Po vynucené přestávce se vrací oblíbené oživené noční prohlídky hradu. Otevřeme 

malebný areál hradu po setmění a umožníme divákům projít jeho prostoru za dopro-
vodu tematické hry, která se vrací do dějin výjimečné pozdně gotické stavby a dává jim 
humorný i napínavý nádech.

„Přemýšleli jsme, jak se po delší pauze opět přivítat s našimi věrnými diváky. Volba 
nakonec padla na hradní detektivku Případ mrtvého purkrabí: Osudný soudek, ve 
které se potkávají legendy a skutečné postavy švihovské historie v příběhu plném in-
trik, omylů a zemité legrace,“ říká dlouholetý autor scénářů a herec Vít Schmarc.

Noční prohlídky s detektivkou budou začínat každou půlhodinu od 19 do 22 hodin 
v termínech v termínech 19., 20., 26. a 27. srpna 2022.

Bližší informace a vstupenky na www.hrad-svihov.cz/nocni 

HRADOZÁMECKÁ NOC
Poslední prázdninovou sobotu je možné na mnoha památkách prožít Hradozámec-

kou noc. Hlavním centrem dění bude letos Český Krumlov. Ale i u nás, na švihov-
ském hradě, bude přichystán program  v podobě zavedeného komponovaného pořadu 
s promítáním a doprovodným programem v režii Libora Marka. Letošní ročník nese 
název Noc s Půtou Švihovským, protože letošní filmovou premiérou bude krátký film 
o Půtovi Švihovském.

Hradozámecká noc proběhne v sobotu 27. srpna 2022 od 20 hodin.
Bližší informace a vstupenky na www.hrad-svihov.cz/hradozamecka 
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Jaro a léto se skautským oddílem Poštolky
Letošní jaro bylo v našem oddíle naplněno aktivitami, výlety a víkendovými výpra-

vami. Po loňském roce, kdy jsme fungovali ve velmi omezeném režimu kvůli covidu, 
jsme se rozhodli užít si jarní část skautského roku plnými doušky. Pravidelné týdenní 
schůzky jsme okořenili několika víkendovými výpravami a vše postupně směřovalo ke 
každoročnímu vrcholu našeho programu, ke 14 dennímu táboru. 

Víkendovka v Praze
V březnu jsme vyrazili s celým oddílem do Prahy. Čekal nás našlapaný víkend plný 

zážitků a poznání. V pátek večer jsem se ubytovali v půjčené klubovně na Proseku  
a zahráli pár her, ale hlavně šli brzy spát, protože v sobotu nás čekal náročný den. 
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Dopoledne jsme se rozdělili na mladší a starší, kdy mladší, světlušky a vlčata, šli na 
lasergame a starší se zúčastnili exkurze Pragulic. Jde o prohlídku Prahy se současný-
mi nebo bývalými bezdomovci nebo lidmi závislými na drogách, kteří posluchačům 
vypráví svůj příběh, jak se žije na ulici, jak těžké a složité to je a také jak lehce do toho 
spadli. Pro všechny to byl velmi obohacující a silný zážitek. Odpoledne jsme pak vy-
razili na pražské letiště, které jsme prozkoumali v rámci exkurze. Průvodkyně nám 
vysvětlila, jak funguje letiště, dostali jsme se na přistávací dráhu i do hasičské základny 
a viděli letadla opravdu zblízka.Velmi unaveni, ale plni zážitků jsme dorazili večer 
do klubovny. V neděli pak mladší ještě zvládli bazén s tobogány a starší Neviditelnou 
výstavu. Jde o simulaci slepoty, kdy se během hodiny pohybujete v naprosté tmě a po-
stupně objevujete ukázkový byt i simulaci pohybu v přírodě nebo po ulici. Je to velmi 
obohacující prožitek a vřele doporučujeme při návštěvě Prahy. Pak už jsme se sešli na 
nádraží a vyrazili vlakem domů. Půlka dětí i vedoucích určitě celou cestu prospala. J

Víkendovka v Merklíně – Hoši od Bobří řeky
Druhý květnový víkend jsme se vydali na výpravu pod širým nebem na tábořiště 

příchovických skautů nedaleko Merklína. Celý víkend se nesl v duchu příběhu Hoši 
od Bobří řeky. V průběhu víkendu jsme kromě hraní her rozvíjeli i týmového ducha 
a nejrůznější tábornické dovednosti. Po příjezdu na tábořiště si každý postavil svůj 
stan, k sobotnímu obědu si děti vařily oběd na vařičích, starší na ohni. Naučili jsme se 
vyrábět turbánek na skautský šátek, pracovat s buzolou a nechyběla ani večerní stezka 
odvahy a zpívání u ohně spojené s opékáním buřtů. Zkrátka super trénink na letní 
skautský tábor:)
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Poštolky na Sázavě
Mezi tradiční akce našeho oddílu bezpochyby patří květnový vodácký víkend. Tato 

akce je speciální, protože kromě vedoucích a dětí z oddílu se jí mohou zúčastnit i rodiče 
a okusit trochu fungování oddílu zevnitř. Po dvou letech odmlky kvůli covidovým 
opatřením jsme letos vyrazili na Sázavu, kterou jsme zatím nikdy nejeli. Zájem byl 
mimořádný, a tak jsme na řeku vyrazili v 19 lodích a jednom kajaku. Když jsme spojili 
lodě do jedné velké soulodě, tak na Sázavě moc prostoru nebylo. Počasí nám přálo, 
vody bylo koncem května vlivem sucha trochu méně, a tak jsme občas, respektive cel-
kem často, poskočili na kameni, občas se někdo vykoupal, když otočil loď, ale celkově 
to byl nádherný víkend v pohádkové krajině sázavského kaňonu mezi Týncem a Pi 
kovicemi. Příští rok rozhodně jedeme znovu. 

Letní tábor Hvězdná brána
Po loňském roce, kdy nás etapová hra přenesla do středověké Anglie, jsem se tento-

krát přesunuli do budoucnosti, respektive na jiné planety. Etapová hra se nesla v duchu 
příběhu Hvězdné brány, kdy děti pomocí vesmírné brány cestovaly na různé planety. 
Zde se snažily získat spojence pro obranu planety Země před mocným vládcem Go-
aldů, získat obranou zbraň a v závěru i ubránit Zemi před jeho útokem. Netradiční 
téma přineslo mnoho zážitků a výzev, každý den jsme pomocí hvězdné brány (viz. fot-
ky) cestovali na jednu planetu a zde plnili různé úkoly. Děti také plnily řadu zkoušek, 
kde si vyzkoušely mnoho různých výzev nebo úkolů. Asi nejoblíbenější zkouškou byla 
zkouška Stromoví lidé, kdy starší skauti (12 let plus) měli strávit 12 hodin (od 20:00 do 
8:00 ráno) ve stromech, bez dotyku země. A tak si mezi stromy vytvořili lavičky a stůl 
na večerní deskovky i uvaření večeře, rozvěsili hamaky, ve kterých přespali, a ohrom-
ně si to užili. Mladší členové pak kousek od tábora (asi 50 m) ve skupinkách postavili 
přístřešky z celty v lese, uvařili si večeři na ohni a pak společně přespali v lese. Tábor 
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přináší nezapomenutelné zážitky, však kdo třeba v osmi nebo devíti letech vařil sám 
večeři na ohni a pak s kamarády přespal pod přístřeškem v lese?  

Letní tábor je pravidelně vyvrcholením celoročního programu, kdy si děti během  
14 dnů vyzkouší mnoho aktivit a výzev, zahrají se desítky her, ale především prožijí 
plnohodnotný čas s kamarády v přátelském a otevřeném prostředí, bez jakýchkoliv 
moderních technologií, bez elektřiny i teplé tekoucí vody. Zjistí, že dobrodružství za-
číná za první rohem, když ho tam chcete najít, že za skvělými zážitky není nutné ces-
tovat přes půl světa a že je super mít kolem sebe partu kamarádů, kteří vám kdykoliv 
pomůžou.

Zahájení nového skautského roku – příležitost pro nové členy
V září tradičně zahajujeme nový skautský rok, kdy se rozbíhají pravidelné schůzky a 

víkendové výpravy. Fungujeme rozděleni do družin vlčat a světlušek (kluci a holky od 
2.třídy do 12let) a pak společná družina skautů a skautek (od 13 let). Pokud byste měli 
zájem, aby vaše dítě chodilo do našeho skautského oddílu, napište na email jancizek2@
gmail.com nebo zavolejte na 725 196 550 a probereme možnosti. Náš oddíl funguje  
v posledních letech skvěle díky super týmu vedoucích, kteří se starají na schůzkách, 
výpravách i táboře o svěřené děti, a tak máme poměrně plno, nicméně prostor pro 
šikovné a aktivní kluky a holky se ještě najde. Proto pokud máte opravdu zájem, ne-
nechávejte to na zářijový nábor a napište na uvedený email nebo telefon. Bereme pri-
márně kluky a holky od 2. do 5.třídy. Bližší informace o termínech schůzek budou 
vyvěšeny ve škole v průběhu první poloviny září.

Pokud se chcete o našem oddíle dozvědět více, navštivte naše webové stránky kra-
lovak.skauting.cz (sekce Poštolky) nebo naše facebookové stránky 1. oddíl Poštolky 
Švihov.                                                                                                                    Poštolky Švihov 
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Objednání předplatného:
Město Švihov, nám. Dr. E. Beneše 38, částka na rok 30,- Kč,

doručování po Švihově zdarma, zasílání elektronickou poštou zdarma,
zasílací adresy oznamovat na adresu:

mu-svihov@klatovsko.cz, nebo písemně na adresu úřadu.

Vydává: MÚ Švihov
Redakce: MÚ Švihov, nám. E. Beneše 38

Redakční rada: V. Petrus, E. Tětková, Ing. M. Boublík
Cena: 5,- Kč  Pov. MK ČR E 11859

Tisk: Typos, tiskařské závody, s.r.o., Klatovy

Rozpis FC Švihov - podzim 2022


